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Na Elicinia Fierro Milà com a presidenta del CEB, na Helia Seguí Munté com a 
regidora d’ERC-Begues, en Marc Guasch i Griñó com a regidor de Begues en Comú 
Podem, Emili Domínguez com a regidor de la CUP-Begues, i Sílvia Ruiz en 
representació de la Taula ciutadana pel Clima, coneixedors que en data 15 de 
desembre de 2023 es va aprovar inicialment per Junta de Govern Local de 
l’Ajuntament de Begues els “Estatuts i Bases d’Actuació de la Junta de Compensació 
de Can Amell 2”.  
 
Ens consta que es va penjar la noticia a la web de l’ajuntament en data 23 de gener de 
2024, va sortir publicat al BOPB en data 31 de gener i en data 6 de febrer es va tornar 
a penjar a la web de l’ajuntament una actualització amb la documentació gràfica 
complementària de l’Annex 1. Altrament, es va tornar a publicar al BOPB el 14 de 
febrer de 2024.  
 
Amb aquests precedents tramitem les següents: 
 
 
 
 
 

AL·LEGACIONS 
 
PRIMERA 
Publicació i terminis. 
 
Fem constar que s’han realitzat dues publicacions de l’anunci pel fet de no incorporar a 
la primera publicació la documentació complerta. 
 
Demanem que, en un futur, es tingui cura en adjuntar la documentació complerta 
i suficient per tal que la lectura dels expedients administratius que es tramitin i 
que es pengen a la web sigui entenedora.  
 
 
SEGONA 
Diferents anunciats del document. 
 
La terminologia de presentació emprada als diferents documents que acompanyen 
l’expedient, be sigui informes o anuncis, no es exactament la mateixa: 
 
Al document que es tramita, diu: 
“Estatuts i Bases d’Actuació de la Junta de Compensació del sector Unitat d’Actuació 
UA2, Can Amell 2” 
 
A l’Anunci a la web de l’ajuntament i al BOPB, diu: 
“Estatuts i Bases d’Actuació de la Junta de Compensació de Can Amell 2  
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A l’Informe tècnic, diu: 
“Estatuts i Bases Junta Compensació del polígon Can Amell 2”    
 
A l’Informe jurídic, diu: 
“Estatuts i Bases Junta Compensació Can Amell 2” 
 
A l’Acord de Junta de Govern diu: 
“Estatuts i Bases d’Actuació que han de regir la Junta de Compensació de la Unitat 
d’Actuació Can Amell 2 
 
Sol·licitem que s’unifiqui el redactat dels titulars de l’expedient ja que crea 
confusió, entre altres aspectes, pel fet d’esmentar dos conceptes urbanístics 
diferents: el de Polígon i el de Unitat d’Actuació UA2. Cal aclarir si és un Polígon 
o una Unitat d’actuació.  
 
 
TERCERA 
Documents a tenir en compte i que tenen relació amb Can Amell 2. 
 
Adjuntem les “Observacions i Al·legacions al Projecte de Compensació i d’Urbanització 
de Can Amell 1” que es van tramitar per registre d’entrada el 17 d’agost de l’any 2000 i 
la resposta rebuda de 4 d’abril de 2001, amb número de sortida 1087 (Annex 1) 
 
Demanem una atenta lectura d’aquests documents de fa vint i quatre anys, ja que 
posaven de manifest les preocupacions dels al·legants en observar moltes deficiències 
en el contingut dels Projectes. També recomanem rellegir les respostes donades pels 
serveis tècnics municipals.  
 
També s’ha de tenir en compte el “Conveni de Segregació de la Unitat d’actuació 
Discontinua Can Amell 2” de 11 de juliol de 2001 entre l’ajuntament de Begues i 
diversos propietaris de la UA 2 (Annex 2). Cal rellegir atentament el que s’esmenta en 
aquest Conveni, ja aquest acord va possibilitar la tramitació del projecte d’Urbanització 
de Can Amell 1. Entre altres manifestacions cal parar especial atenció al que s’exposa 
al punt 2 del Conveni de Segregació, on diu: 
... 
UA. Can Amell 2 
Sector discontinu. La part de terrenys ubicats al nord no tenen urbanització, 
mentre que els terrenys ubicats a la part sud tenen alguns elements d’urbanització en 
estat deficient. Aquest sector no te edificació.  
... 
 
Es a dir, la UA Can Amell 2 no tenia, ni tampoc té ara, cap tipus d’element 
d’urbanització. Tanmateix el PGOU de 1997 el va qualificat com urbà no delimitat. 
Aquest fet delata la incongruència urbanística de la delimitació d’aquest 
subsector. Es va qualificar un subsector com a urbà que estava i està en el seu estat 
natural de forestal i a la fitxa UA2 dels Instruments de Planejament de 1997 (Annex 3) 
ho defineix com “un magnífic bosc” 
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També s’ha de dir que els límits del costat sud de Can Amell 2 no son coincidents amb 
el que es va grafiar al PGOU de 1997. Aquesta no coincidència, quina modificació 
puntual del PGOU ho avala? 
 
Demanem que es tinguin en compte aquests documents que hem esmentat, que 
es valorin de forma raonada, que es faci una acurada lectura i que s’exposin dins 
dels documents sotmesos a informació pública, ja que altrament no s’entén prou 
bé la tramitació d’aquests Estatuts i Bases que ara estan a informació pública. 
 
Pel que fa al reconeixement que figura en el Conveni a la manca de qualsevol 
tipus d’urbanització demanem, per coherència fàctica, la desclassificació 
d’aquest subsector de la condició de sol urbà. 
 
 
QUARTA 
Declaració de caducitat. 
 
La UA Can Amell 2 no s’ha tramitat ni desenvolupat durant el primer quadrienni, 
tal com s’estableix a la fitxa dels Instruments de Planejament (Annex 3) del PGOU de 
1997, ja que han passat vint i set anys. 
 
S’ha de declarar la caducitat de la UA2 Can Amell 2, ja que no s’han respectat els 
paràmetres temporals de desenvolupament que fixa el vigent PGOU de Begues. En 
altres paraules: s’incompleix la normativa urbanística del vigent Pla General 
d’Ordenació Urbana de Begues. 
 
Us recordem que en data 14 de febrer de 2020 el CEB va tramitar una petició a la 
Comissió Territorial d’Urbanisme de l’àmbit metropolità de Barcelona, amb còpia a 
l’ajuntament de  Begues, (Annex 5) on es demanava la caducitat dels expedients de 
tramitació urbanística que no s’havien desenvolupat en els darrers anys  ja que les 
expectatives socials, ambientals i ecològiques han evolucionat cap a uns nous 
paràmetres de sostenibilitat territorial. Aquesta petició la considerem plenament 
extrapolable al subsector de Can Amell 2.  
 
Sol·licitem declarar la caducitat d’aquesta UA2 Can Amell 2.  
 
 
CINQUENA 
Aposta pel decreixement i la concentració urbana.  
 
S’ha de tenir en compte que han passat vint i set anys de l’aprovació definitiva del Pla 
General i les problemàtiques socio-urbanístiques han canviat arrel de la declaració 
d’emergència climàtica tant per part de la Generalitat com per part del propi consistori.  
 
El mateix projecte educatiu de Begues (PEB), que recordem que és una eina de 
participació ciutadana que permet definir el model de municipi que volem i els 
valors que l’han de sustentar ens va recordar en el V Fòrum del mes de maig de 
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2022, inaugurat per l’alcaldessa, que per generar sinergies entre els diferents sectors 
de la població per introduir canvis en els àmbits d’actuació i afavorir la protecció del 
medi ambient és imprescindible no incrementar el nombre de carrers, reduir l’asfalt i 
conservar els boscos i arbres que ens envolten i els que tenim als carrers. La taula 
ciutadana pel Clima, que va néixer a l’empara del Ple Municipal l’any 2020, també ho 
subscriu. És un contrasentit que des de l’ajuntament s’impulsi aquestes dues entitats 
ciutadanes i les activitats i xerrades que organitzen, però a l’hora de prendre decisions 
que afecten al model urbanístic i a l’entorn, es continuï actuant com sempre. 
 
Dimarts 12 de setembre amb el logo de l’ajuntament de Begues, en Yayo Herrero ens 
va parlar dels canvis que hem de fer, dels pobles en transició i del decreixement. Cal 
ser coherent amb el que ens va ensenyar i dur-ho a la pràctica quotidiana a nivell 
individual i també i a les decisions municipals. 
 
Cal fer una aposta pel decreixement i no ocupar mes territori.  
 
S’han d’establir formules per optimitzar i densificar l’ocupació del que tenim de sòl urbà 
consolidat.  
 
Cal preveure la possibilitat de concentrar la edificabilitat en edificis plurifamiliars. L’any 
2021 el CEB va fer una petició d’aquestes característiques a la MPPGOU 29 de can 
Pau Martí i la petició va esser desestimada.  
 
Cal afavorir la possibilitat que els habitatges unifamiliars es puguin transformar en 
bifamiliars. 
 
La proposta de 47 habitatges unifamiliars (aproximadament 150 habitants) al subsector 
de Can Amell 2 la considerem no adaptada les necessitats urbanístiques i socials de la 
població. 
 
Per coherència amb tot lo exposat demanem també coherència en les decisions 
municipals, i que es declari la caducitat de aquesta UA2 Can Amell 2  
 
 
SISENA 
Codi d’Accessibilitat de Catalunya 
 
Degut a la accidentada topografia del subsector, cal tenir en compte el Codi 
d’Accessibilitat de Catalunya aprovat pel Decret 209/2023 de 28 de novembre. En 
especial l’Annex 2a. “Normes d’accessibilitat al territori” on estableix, entre altres 
paràmetres, que el pendent màxim dels vials de nova creació han de ser del 8% i el 
10% si es col·loca un passamà. Els nous vials proposats incomplirien aquest precepte.  
 
S’ha de tenir en compte que el carrer Puigllançada i el carrer Puig Gros, que serien els 
vials que facilitarien la connexió de vianants amb el subsector UA2, tenen un pendent 
del 15%. Per aquest motiu ja és inviable crear uns nous vials dins del subsector UA2 si 
els únics accessos existents ja incompleixen el Codi d’Accessibilitat.  
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Això ja es reconeix en el propi Pla de Mobilitat de Begues de 2018, on es diu que el 
2,2% dels carrers es considera que no són accessibles en tenir pendents superiors al 
10%. 
 
Pel que fa la a vialitat, la tramitació urbanística d’aquest subsector UA2 
incompliria el Codi d’Accessibilitat, tant pel que fa a les característiques físiques 
dels vials que actualment hi accedeixen com pels futurs vials dins del subsector.  
 
 
SETENA 
Titularitats de l’ajuntament i Inventari. 
 
No queda clarament justificat si l’ajuntament actua com a promotor dins del 50% de 
la superfície del sector. Si és l’administració actuant, on es el document que avala la 
incorporació a la Junta? 
 
No es justifica amb dades numèriques, que els propietaris de les finques que prenen la 
iniciativa d’iniciar la tramitació sumin més del 50% del total. Cal una relació detallada 
de les quantitats i la seva suma.  
 
Quin document administratiu justifica que l’ajuntament es propietari de determinades 
finques del subsector? Quin acord o Conveni va atorgar les finques que consten a nom 
de l’ajuntament? Son les finques que es grafien als gràfics de l’annex 1 dels Estatuts? 
Comptabilitzen les superfícies dels vials com a titularitat pública?  
 
Cal incloure aquests documents que hem esmentat per tal de conèixer els precedents 
administratius. A més no consta, o no sabem trobar, les titularitats de l’ajuntament al 
subsector de Can Amell 2 dins del “Inventari sòl municipal i habitatge” “Terrenys del 
patrimoni públic del sòl” de 25/5/2023” (Annex 4) 
 
Cal aportar dades, entre altres, de la titularitat de les finques que estan a nom de 
l’ajuntament dins de Can Amell 2. Altrament no podem donar per fet aquesta 
titularitat que s’exposa als gràfics de l’annex 1 dels Estatuts.  
 
 
VUITENA  
Pel que fa als Estatuts. 
 
Com és que a l’annex 1 dels Estatuts s’adjunten dos documents gràfics amb una 
proposta concreta de reparcel·lació si s’està tramitant la formalització els Estatuts i 
les Bases?  
 
Us recordem que al punt 5.1 de la proposta d’Estatuts es redacta el següent: 
 
...La Junta tindrà per objecte formular la reparcel·lació i executar les obres 
d’urbanització de la Unitat d’Actuació urbanística que desenvolupa... 
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No deixa de ser contradictori avançar una proposta de reparcel·lació del subsector de 
Can Amell 2 si tot just s’està començant a tramitar els Estatuts. Si de cas s’hauria 
d’adjuntar un topogràfic ben detallat del seu estat actual, definint exactament els límits 
del subsector. També caldria grafiar les finques actualment existents en aquest 
subsector i si tenen continuïtat amb el seu entorn immediat.   
 
S’ha de dir que el traçat viari de la proposta gràfica que s’adjunta no resolt de forma 
satisfactòria els conflictes de vialitat: es dibuixen carrers en culs de sac, vials 
escapçats, dubtoses i irracionals connexions amb l’entorn immediat,...Experts en 
urbanisme afirmen que els carrers en cul de sac afegeixen inseguretat a l’espai. En 
aquest sentit recomanem llegir l’interessant treball final de màster de Mireia Vinyes 
Marcé “reforçant teixits amb perspectiva de gènere. Inclusió urbana i reptes del teixit 
urbà de baixa densitat de Begues”, de març de 2022, i aplicar-ne les recomanacions 
que es donen. 
 
Us recordem que a la fitxa d’Instruments de Planejament de 1997 no consten dibuixats 
els vials, ja que ho deixa que ho defineixi un futur Pla de Millora Urbana.  
 
Al gràfic de l’annex 1 l’ajuntament consta com a propietari d’espais totalment residuals: 
situats sota una línia elèctrica, parcel·les de formes irregulars i amb accidentada 
topografia... En qualsevol cas i si es continua la tramitació (fet que no desitgem), s’ha 
de reconsiderar la ubicació dels espais destinats a titularitat publica i s’han de col·locar 
en ubicacions d’excel·lència.  
 
S’ha d’aportar, entre altres temes ja exposats, dades gràfiques fiables de la 
topografia del sector i el seu entorn immediat. S’ha de dissenyar una vialitat 
segura i amb perspectiva de gènere per ser coherents amb la declaració 
d’emergència feminista a que l’alcaldessa va subscriure al març de 2020. 
 
 
NOVENA 
Pel que fa a l’Entitat de Conservació Urbanística que s’esmenta a les bases. 
 
A les Basses s’esmenta la constitució de l’Entitat de Conservació Urbanística, però cal 
especificar amb molta més precisió, entre altres, els paràmetres de conservació, 
manteniment, inici i final de la vigència d’aquesta Entitat. Aquests paràmetres son de 
vital importància econòmica i estan molt poc desenvolupats. Els precedents històrics 
que hem tingut a Begues demanen una molt bona definició i concreció d’aquesta 
entitat de Conservació.  
 
Cal explicar de forma clara i precisa con funcionarà l’Entitat de Conservació 
Urbanística.  
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DESENA 
Conclusió. 
  
Per tot el que hem exposat, sol·licitem la resposta raonada a totes les 
observacions que hem redactat i demanem la declaració de caducitat de la UA2 
Can Amell 2.  
 
 
 
Begues, a 14 de març de 2024 
 

   
   

Centre d’Estudis Beguetans    ERC Begues 
 
 
 

  

   
   

CUP Begues      Begues en Comú Podem 
 
 

Taula ciutadana pel Clima Begues 
 
  

SRA. BATLLESSA  DE L’AJUNTAMENT DE BEGUES 
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